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Európai tudósok Budapesten 

Faluszociológiai 
kongresszus 

Hétfőn Budapesten, a 

Kertészeti Egyetemen ün-
nepélyesen megnyitották a 
XII. európai faluszociológiai 
kongresszust. A z ötnapos 

tanácskozás házigazdája a 

Magyar Tudományos Aka-

démia, s a szervezésben 

nagy szerepet vállalt a 

Mezőgazdasági és Élelme-

zésügyi Minisztérium, vala-

mint a Termelőszövetkeze-

tek Országos Tanácsa. 

Harmincegy országból 300 
szakember vett részt a meg-
nyitó plenáris ülésen. így a 
jelenlegi, szocialista ország-
ban első alkalommal ren-
dezett faluszociológiai 
kongresszus minden korábbi 
hasonló eseménynél na-
gyobb szabású. A tanácsko-
záson elsősorban a faluban 
végbemenő folyamatok tár-
sadalmi következményeit 
igyekeznek elemezni a szo-
ciológia módszereivel, s 
összehasonlítják az eltérő 
fejlesztesi stratégiákat. A 
kongresszus foglalkozik a 
parasztsággal összefüggő 
elméleti kérdésekkel, a fa-
lusi társadalmi rétegek 
helyzetének, szerepének 
jobb megismerésével is. 

A Kertészeti Egyetem 
épületében Ad Nooij. az 
Európai Faluszociológiai 
Társaság holland elnöke 
üdvözölte a résztvevőket. 
Szólt az agrár- és a falu-
szociológia helyzetéről, majd 
elmondta: az európai orszá-
gokban nagy figyelmet kelt 

a magyar mezőgazdaság 
teljesítménye, a magyar fa-
lu dinamikus fejlődése. 

Ezután Váncsa Jenő me-
zőgazdasági és élelmezés-
ügyi miniszter a kormány 
és a tárca nevében köszön-
tötte a szociológusokat. 
Utalt arra, hogy hazánkban 
szép hagyományai vannak 
a falukutatásnak, s e ne--
mes feladat napjainkban, 
amikor a falu immár tör-
ténelmi változáson ment ke-
resztül. ugyanolyan idősze-
rű, mint évtizedekkel ez-
előtt. A z egymást át- meg 
átszövő folyamatok ugyan-
akkor nagy feladat elé ál-
lítják a falu társadalmi, 
gazdasági helyzetét felmer* 
ertékelő kutatókat, ezart a 
budapestihez hasonló ta-
nácskozások segíthetnek a 
jó módszerek elterjesztésé-
ben. közös álláspontok ki-
alakításában a meg tisztá-
zatlan kérdéseknél. 

Az első előadást Kulcsár 
Kálmán, a Magyar Tudo-
mányos Akadémia főtitkár-
helyettese. a kongresszus 
magyar szervező bizottságá-
nak vezetője tartotta a fa-
lupolitika magyar sajátos-
ságairól. 

A plenáris ülést követő-
en a tanácskozás a munka-
bizottságok megbeszélései-
vel folytatódott. 

Este a Kertészeti Egye-
temen Váncsa Jenő foga-
dást adott a XIT. európai 
faluszociológiai kongresszus 
résztvevői tiszteletére. (MTI) 

EgyíillmOköilési 
szerződés 

autóbuszgyár 
korszerűsítésére 

Az Ikarus szovjet partne-
reivel kooperációs szerző-
dést kötött a Moszkva mel-
letti likinói autóbuszgyár 
rekonstrukciójának támoga-
tására. Az együttműködés-
ben alvállalkozóként vesz 
részt az Autóipari Kutató 
Vállalat, a Csepel Autógyár 
és a Kogépterv. A magyar 
vállalatok egy új gyár gyár-
tástechnológiáját készítik el. 
A várhatóan 1987-ben befe-
jeződő munka eddigi szaka-
szában elvégezték a Liaz 
52—56-os új autóbusz kor-
rózióállósági, szilárdsági, 
életlaríami, technológiai 
vizsgálatát is. ehhez a szov-
jet gtár teíjes műszaki do-
kumentációi és kísérleti au-
tóbuszt adott. 

A z együttműködésben 
részt vevő vállalatok külön 
szerződést kötöttek az egyes 
feladatok ellátására. A Cse-
pel Autógyár az alváz és 
az ebbe épülő részegységek, 

i a forgácsolt alkatrészek 
gyártásterveit, a galvanizálá-
si és egyéb felületkezelési 
munkák, valamint az alváz-
gépészeti szerelések komplett 
technológiáját készíti el. 
Eddig a munka csaknem 
felével végeztek, s várha-
tóan az ősszel fejezik be a 
szakemberek, akik a tenni-
valók ellátására kisvállalko-
zást is létrehozlak.- Jövőre 
a részletes technológiai do-
kumentáció készül el. (MTI) 

Segítség a lakóházak 
felújításához 

Ujabb leányvállalat alakult Szegeden 
Július 1-től egy újabb le-

ányvállalat működik Szege-

den. A cég bélyegzőjén ez 

áll: Szegedi Magas- és 
r.lclyépítő Vállalat Lakóház 
és Intézmény felújítási Le-
ányvállalata. Az elnevezés 

is sejteti, hogy a kisvállalat 

a nagyszabású lakóház-fel-

újítási programhoz ad segít-

réget. A irtóg szokatlan mű-

ködési formáról, a kisválla-

lat lehetőségeiről, az újdon-

sült igazgató, Tasi János tá-

jékoztatott: 

— Az első félévben 8—10 

millió forintos árbevételt 

tervezünk, természetesen to-

vábbi eredményünk attól 

függ, hogy mennyi munká-

sunk lesz. Célunk, hogy a 

város lakóház-felújítási, 

-fenntartási tevékenységé* 

ból jelentős részt kapjunk. 

Ügy gondolom, hogy azáltal, 

hogy létrejött ez a kisválla-

lat, a szegedi kapacitás 

nemcsak kiegészül, hanem 

lényegesen bővül is. 

— Melyek a legfontosabb 
jogaik cs kötelezettségeik? 

— Tréfásan azt szokták 

mondani, külföldön akkor 

alapítanak leányvállalatot, 

ha egy cégnek sok a pénze, 

itthon pedig, ha tönkre akar 

menni. Természetesen ez 

nincs így a mi esetünkben, 

önállóak vagyunk, és az ala-

pító vállalat olyan jogokkal 

rendelkezik, mint egy fel-

ügyeleti szerv. N e m gyám-

kodik felettünk, de segít, 

például most az indulásnál 

biztosítja az állóeszközök 

nagy részét, az elhelyezést, 

és a „kezesünk" is egyben. 

M i igényt tartunk a segítsé-

gére és az első időszakban 

elég sok alvallalkozói fel-

adatot látunk el. Ugyan-

olyan kötelességünk azon-

ban, mint a többi cégnek, 

hogy nyereségesen gazdál-

kodjunk, csak a feltételek 

sokkal szigorúbbak, kemé-

nyebbek. 

— Hogy tud egy nulláról 
induló vállalat már a kez-
désnél haszonnal termelni? 

— A kisvállalati forma le-

hetővé teszi, hogy rugalma-

sabban dolgozzunk, mint 

egy nagyobb cég. A gazda-

ságosságot pedig úgy érjük 

el többek között: alacsony 

az adminisztratív létszám, 

10 fizikaira egy irodai dol-

gozó jut. Gyorsabban for-

gatjuk a pénzt, rövid határ-

idejű munkákat vállalunk. 

Egyébként 100 forint mun-

kabérrel 232 forintnyi érté-

ket kell előállítani, es ez a 

termelékenységi mutató ma-

gasabb, mint az alapító vál-

lalaté. Létezésünk alapja és 

követelménye a magas ter-

melékenység, mert csak úgy 

maradunk versenyképesek a 

többi építőszervezettel szem-

ben és mellette. 

— Ügy tudom, szeretnék, 

ha a leányvállalat létszáma 

egy éven belül megközelíte-

né a 200 főt. Honnan ver-

buválják a sok kőművest, 

festőt, szerelöl? 

— Gondolom, ezzel a kér-

désével arra céloz, hogy a 

szegedi építőipari Vállala-

toktól elcsábítjuk a munka-

erőt. Erről szó sincs. Mes-

tereink zöme már felbom-

lott építőipari cégektől jött, 

vagy érkezik, mint például 

a szőregí CSOMÉPSZÖVttőL 

Eddig olyan dolgozókat vet-

tünk föl, akiket nem szege-

di székhelyű vállalatok al-

kalmaztak. Különösen jó 

munkaerőforrást jelentenek 

a mezőgazdasági termelő-

szövetkezeteknél megszűnt 

melléküzemágak. Most az 

alapítás után pillanatnyilag 

hetvenen dolgoznak a cég-

nél, és csak én jöttem az 

alapító vállalattól. 

— /I megalakulásnál az 

ünnepélyes munkásgy&lészn 

ön ismertette a leány válla-

lat célkitűzéseit. Csak lakó-

ház-felújítással foglalkoz-

nak? 

— Biztosítunk egy széles 

skálájú szolgáltatási pro-

filt. Gáz-, v^vezeték-szere-

lést, festést, mázolást, utó-

lagos falszigetelést felválla-

lunk magánosoknak is. Fő 

tevékenységünk a hagyomá-

nyos lakóház-felújítás, a 

házrekonstrukcióval együtt-

járó feladatok. Érdekes mó-

don július első napjaiban 

már olyan szegediek keres-

tek fel minket, akik azl 

szeretnék, ha házat is építe-

nénk. Erre azonban nem ké-

szültünk fel, nincsenek eh-

hez a munkához megfelelő 

gépek, c'e úgy látom, Szege-

den szükség lenne a hagyo-

mányosan falazó-dolgozó 

házépítő kisvállalatra is. Az 

első hetekben nagyon sok 

megrendelés érkezett, még 

Zákányszékről is kérték, 

hogy fejezzük be az óvoda 

javítását. Jó helyzetben 

„születtünk", ügy látom, 

nem lesznek kenyérgondja-

ink. 

H. M. 

73. évfolyam 
175. szám 

1983. 

július 26.; 
kedd 
Ara: 

1,40 forint 

tárgyalások 
Ábrahám Kálmán. építés-

ügyi és városfejlesztési mi-

niszter meghívására Ma-

gyarországra érkezett Wolf-

gang Junker, a Német De-

mokratikus Köztársaság 

építésügyi minisztere. A 

két miniszter tárgyalásokat 

folytat országaik építésügyi 

együttműködésének tovább-

fejlesztéséről. 

A z N D K építésügyi mi-

niszterét a Ferihegyi repülő-

téren Ábrahám Kálmán fo-

gadia. Jelen volt Kari 

Heinz Lugenheim, az N D K 

budapesti nagykövete is. 

(MTI) 

Már kz elmúlt héten is 
többfelé az országban meg 
kellett kezdeni a szárazság 
miatt kisült növények kény-
szerbetakarítását. amelyet a 
taksrmányoz isi célokra va-
ló felhasználós követ. Hét-
főn újabb üzemekben indí-
tották el — ismét idő előtt 
— a betakarító gépeket, lát-
va. hogy a növények a to-
vábbiakban már nem bír-
ják a forróságot. A kiala-
kult helyzetről Dunay Sán-
dor, az agrometeorológiai 
szolgálat vezetője az M T I 
munkatársának elmondotta: 

— A hazai éghajlati vi-
szonyok között nem ritka 
a huzamosabb ideig tartó 
száraz időszak, a mostani-
hoz hasonló aszály azonban 
viszonylag kevésszer fordul 
elő. 1976-ban volt utoljára 
ilyen időjárás. A mérések 
szerint a talaj felső félmé-

teres rétegébon mindössze 
20—30 szizalekos a vízkész-
let. A talaj mélyebb réte-
geiben sincs több tartalék. 

A jelenlegi helyzetbon — 
az országosnak tekinthető 
aszály idején — a növé-
nyeknek mindössze arra 
futja e. éjükből, hogy fenn-
ta:tsák a minimális anyag-
cserét, a termés ..építésé-
hez" azonban nincsen ele-
gendő vizük, és a talajban 
levő tápanyaghoz sem tud-
nak hozzájutni. 

Az e'múlt t.z napban nem 
javult a helyzet, az esőzé-
sek csat helyi jellegűek 
voltak. Az 1—5 milliméteres 
nedvesság-utánpótlás nem 
enyhített a gondokon, ezek 
az esők csak arra voltak 
elegendők, hogy a határban 
elverjék a port. így a mos-
tani helyzetben egyedül 
csakis az öntözés segíthet. 

Üpp^ Megnyílt a táblakép-
festészeti biennále 

Á l a d t ó l a dí jakat — 176 művész 200 a lkotása 
Újdonsággal lepte meg a 

képzuinuveszet iiant éraek-
iouoiíéc az ünnepi heteit 
kialutasi programja. Első-
ként ad ottnont a város a 
tauMkepféstés művelőinek. 
tsvcizeaes hagyomany mar, 
hogy a küluUQuzo képzőmű-
vészeti műfajok ketéven-
kenc megmereinek az or-
szág mas-mas városában. 
iViLitolc a grafika, Pécs a 
kisplasztika, Szombathely a 
textil, Sopron az erem es 
piakeit, uekéscsaDj az al-
kalmazott g.auka, Siklós a 
kerámia, Kecskemét a zo-
manemuvészet szakmai se-
regszemléjének szmnelye. 
Moe.antól Szeged a legnép-
szerűbb műfaj, a táblakép 
szakmai mecenálasát váíial-
ta föl, karöltve a Müvelo-
desi kiinisztiriummal es a 
Magyar Népköztársaság Mű-
vészeti Alapjával. M a r az 
elmúlt év végén kézhez 
kapták a kiállításra invi-
táló meghívót a magyar 
festők. Közüiük mintegy 
négyszázan küldték el alko-
tásaikat, s a szigorú zsűri 
döntése alapján 176 mű-
vész kétszáz festménye ke-
rült a Móra Ferenc Múze-
um Horváth Mihály utcai 
Képtárának és az Ifjúsági 
Háznak paravánjaira. 

A z I. Szegedi Táblakép-
festészeti Biennále ünnepé-
lyes megnyitóját vasárnap 
delzlött tartották a Horvaíh 
Mihály utcai Képtárban. A z 
ünnepi esemény népes- kp-
Zönfátfét dr. Trogmayer Út-
tá megyei múzeumigazgató 
köszöntötte, majd Győri Im-
re, az M S Z M P Központi Bi-
zottságának tagja, az Or-
szágos Közművelődési Ta-
nács emöke mondott meg-
nyitó beszédet. Utalt a mű-
faj "és a helyszín szerencsés 
találkozására, szólt a művé-
szek felelősségéről, az álla-
mi mecenatúra szerepéről; 
és az első festészeti bien-
nále jelentőségéről. 

Ezt követően átnyújtot-
ták a díjakat a legszínvona-
lasabb művekkel szereplő 
alkotóknak. A Művelődési 
Minisztérium díját Orosz 
János, a Magyar Népköztár-
saság Művészeti Alapjának 
díját Fóth Ernő nyerte el. 
Fischer Ernő vehette át a 
Cíongrád megyei tanács, 
Eigel István Szeged msgvei 
városi tanács. Somos Miklós, 
a Szakszervezetek Csongrád 
megyei Tanácsa^ Bujdosó 
Ernő. a K I S Z Csongrád me-
gyei bizottsága. Kovács Pe-
ter, a Fesztivál Intéző Bi-

Győri Imre megnyitóját mondja 

Fischer Ernő festőművész átveszi a .megyei tanács díját 

Szabó G . László elnökhelyettestől 

zottság díját. Ketten kap-
tak munkajutalmat: Kotxjcs 
László és Tölg Molnár Zol-
tán. 

A kiállítást — melyet a 
két helyszínen szeptember 
18-ig láthatnak az érdeklő-
dők — Vry Ibolya művé-
szettörténész rendezte. A 
megjelentetett, katalógus — 
Szilvásy Nándor tervezte és 

szerkesztette — minden sze-

replő művész egy-egy mű-

vének reprodukcióját közli. 

A biennále érmét Csík-

szentmihályi Róbert készí-

tette. A megnyitó előtt 

Papp Gyula, a városi ta-

nács elnöke fogadást adott 

a biennálén szereplő alkotó-

művészeknek. 


